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twem prof. Zdzis³awa Adamczewskiego. W tym raporcie, w bardzo
skrótowej formie, przekazujemy efekt pracy zespo³u, zarówno czêœæ
pojêciowo-teoretyczn¹ (próba definicji numerycznego modelu rzeŸ-
by terenu), jak i praktyczn¹. Przeanalizowaliœmy podobne programy
w kilku krajach europejskich i na tej podstawie zdefiniowani zostali
potencjalni u¿ytkownicy numerycznego modelu oraz przygotowane
zosta³o studium wykonalnoœci ca³ego przedsiêwziêcia [patrz tabela
na str. 36 – przyp. red.].

Czy program obejmuje ca³¹ Polskê?
Tak, ale przedsiêwziêcie, którego koszt ca³kowity szacujemy na
ok. 50 mln z³, w ró¿nych czêœciach kraju zostanie zrealizowane
z ró¿n¹ dok³adnoœci¹. Zaproponowaliœmy podzia³ Polski na trzy
strefy – typy terenu. Na obszarach zalewowych oraz intensywnego
zagospodarowania dok³adnoœæ wyznaczania wysokoœci wyniesie
ok. 30 cm, na obszarach œredniego zagospodarowania – 1 m, zaœ na
pozosta³ych obszarach – 2-3 m. Jest to próba znalezienia pewnego
optimum dok³adnoœci, kosztów i oczekiwañ u¿ytkownika (m.in.
jednostek zajmuj¹cych siê szeroko rozumian¹ gospodark¹ wodn¹).
Obszary, na których DTM bêdzie robiony z bardzo du¿¹ dok³adno-
œci¹, trzeba bardzo precyzyjnie zdefiniowaæ, bo uzyskanie dok³a-
dnoœci ok. 20-30 cm oznacza w praktyce ogromne pieni¹dze (m.in.
koniecznoœæ wykonania zdjêæ w skali 1:10 000, z których mo¿na
wygenerowaæ taki model). Mówienie o centymetrowej dok³adno-
œci DTM  jest po prostu nieuczciwoœci¹.

Ze wzglêdu na koszty?
Nie tylko, przede wszystkim tak zwana szorstkoœæ terenu powo-
duje, ¿e nie jest to mo¿liwe. Z punktu widzenia in¿ynierskiego
20-30 cm to wielkoœæ mo¿liwa do osi¹gniêcia, ale wymagaj¹ca
ogromnych nak³adów. Ze wstêpnych szacunków wynika, ¿e zbu-
dowanie modelu o takiej dok³adnoœci na ok. 3-4% obszaru Polski
stanowi prawie 40% kosztów ca³ego przedsiêwziêcia. Jesteœmy
po kilku spotkaniach roboczych, bardzo rzetelnych, fachowych,
za co pragnê podziêkowaæ naszym kolegom z regionalnych za-
rz¹dów gospodarki wodnej, ¿e podeszli do ca³ej sprawy nie tylko

Z Jerzym Albinem, wiceprezesem G³ównego Urzêdu Geodezji i Kartografii,
rozmawiaj¹ Katarzyna Paku³a-Kwieciñska i Anna Wardziak

DTM dla Polski
Dla potrzeb budowy numerycznego modelu terenu zaproponowaliœmy podzia³ P olski na
trzy strefy – typy terenu. Na obszarach zalewowych oraz intensywnego zagospodarowania
dok³adnoœæ wyznaczania wysokoœci wyniesie ok. 30 cm, na obszarach œredniego zagospo -
darowania – 1 m, zaœ na obszarach pozosta³ych – 2-3 m. Jest to próba znalezienia
pewnego optimum dok³adnoœci, kosztów i oczekiwañ u¿ytkownika.

Latem ubieg³ego roku rozmawialiœmy o udziale GUGiK w akcji
przeciwpowodziowej. Czy zainteresowanie urzêdu zalanymi re-
jonami skoñczy³o siê wraz z ust¹pieniem wody?

������ ��	
�� Od
wrzeœnia ubieg³ego roku
prowadzimy w GUGiK
prace nad numerycznym
modelem rzeŸby terenu
(DTM) dla obszaru Pol-
ski. Po licznych przygo-
towaniach, po ma³ych pi-
lota¿ach jesteœmy w tej
chwili na etapie wchodze-
nia w realizacjê tego du-
¿ego przedsiêwziêcia.
Uruchomione zosta³y
przez nas procedury prze-
targowe, tzn. podpisany
zosta³ tryb udzielenia za-
mówienia publicznego, na
kwotê ok. miliona z³
(z bud¿etu GUGiK – do
wykorzystania w tym ro-
ku). Poniewa¿ przetargi
bêd¹ siê rozstrzyga³y

w okresie wakacyjnym, chcia³bym uczuliæ wszystkie zaintereso-
wane firmy z Polski, które zg³osi³y lub zg³osz¹ swój akces, ¿eby
œledzi³y Biuletyn Zamówieñ Publicznych, gdzie w najbli¿szym
czasie pojawi¹ siê informacje zwi¹zane z uruchomieniem tej ca-
³ej procedury, i by³y w kontakcie z GUGiK. Póki co musimy
jeszcze dostaæ zgodê na pewien specjalny tryb z Urzêdu Zamó-
wieñ Publicznych, powo³aæ komisjê przetargow¹ oraz zwróciæ
siê do potencjalnych wykonawców (chcemy zaproponowaæ for-
mu³ê przetargu dwustopniowego).
Mamy ju¿ w tej chwili gotowy raport, który jest w du¿ej mierze
plonem pracy powo³anego w ubieg³ym roku zespo³u pod kierownic-
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po in¿yniersku, ale i po kole¿eñsku. W tej chwili mamy zweryfi-
kowane przez nich nasze szacunki, co do wielkoœci obszarów, na
których DTM trzeba zrobiæ bardzo dok³adnie. Na skorowidzu
map w skali 1:10 000 [zdjêcia obok], zaznaczone zosta³y obszary
najbli¿szego otoczenia g³ównych rzek Polski, które z punktu wi-
dzenia potrzeb szeroko rozumianej gospodarki wodnej powinny
zostaæ opracowane w 30-centymetrowym standardzie. To jest
pewna wytyczna, któr¹ nale¿y skonfrontowaæ z mo¿liwoœciami
finansowymi pañstwa.

Sk¹d pieni¹dze na realizacjê programu?
Robimy wszystko, aby oprócz bud¿etu pañstwa wykorzystane
by³y kredyty Banku Œwiatowego. W ubieg³ym roku, po powo-
dzi, podpisana zosta³a umowa miêdzy polskim rz¹dem a Ban-
kiem Œwiatowym o udzielenie preferencyjnego kredytu prze-
znaczonego w czêœci na likwidacjê skutków powodzi (tj. napra-
wy zniszczonych budynków, urz¹dzeñ wodnych, infrastruktury
komunikacyjnej itp.) oraz na przedsiêwziêcia zwi¹zane z dzia-
³alnoœci¹ prewencyjn¹, z monitoringiem, z przewidywaniem sku-
tków (tzw. komponent B). Czêœæ pieniêdzy z komponentu B
przeznaczona jest na wykonanie DTM (a w³aœciwie cyfrowej
mapy topograficznej o pe³nej treœci) dla najbardziej zagro¿o-
nych powodziami rejonów Polski. Poniewa¿ œrodki Banku Œwia-
towego dotycz¹ bardzo precyzyjnego obszaru dotkniêtego kata-
klizmem, st¹d mamy szczegó³owo rozpisany przez naszych ko-
legów z Regionalnego Zarz¹du Gospodarki Wodnej we Wroc-
³awiu fragment górnej Odry i jej dop³ywów. K³opoty na Wiœle
w 1998 r. sprawi³y, ¿e pojawi³y siê oczekiwania Regionalnego
Zarz¹du Gospodarki Wodnej w Krakowie, budowy DTM dla
zlewni górnej Wis³y. To s¹ rzeczy przez nich w tej chwili wery-
fikowane. Takie efekty chcielibyœmy mieæ, tylko miejmy te¿
œwiadomoœæ kosztów, które siê z tym wi¹¿¹. Bêdziemy równie¿
staraæ siê o to, by zosta³ utworzony rz¹dowy program budowy
cyfrowych map topograficznych pe³nej treœci, której jednym
z elementów jest oczywiœcie numeryczny model terenu. Zak³a-
dam, i¿ koncepcja ta zostanie przychylnie przyjêta przez rz¹d
polski i program taki powstanie, a w zwi¹zku z tym znajd¹ siê
na to œrodki w bud¿etach na kolejne lata. Da to pewne poczucie
stabilnoœci wszystkim, tzn. nam jako krajowej s³u¿bie geode-
zyjnej i wykonawstwu. Poniewa¿ w³aœnie przebiegaj¹ prace nad
bud¿etem pañstwa na rok 1999 myœlê, ¿e mamy realne szanse,
¿eby to przedsiêwziêcie przeprowadziæ.
Co do pieniêdzy z Banku Œwiatowego, dosyæ du¿ych, zabiegam
o to, by zosta³y one spo¿ytkowane miêdzy innymi na monitorowa-
nie i stworzenie bazy GIS, w tym przypadku dla potrzeb gospo-
darki wodnej. Jednak bazy na tyle szerokiej i w jednolitym standar-
dzie w skali pañstwa, by dane te mog³y byæ wykorzystywane przez

innych u¿ytkowników. Bank Œwiatowy rz¹dzi siê swoimi zasada-
mi, ma nieco d³u¿sze procedury przetargowe ni¿ stosowane w Pol-
sce, ale i tak spodziewam siê, ¿e pieni¹dze z komponentu B zosta-
n¹ uruchomione w tym roku – robimy wszystko, ¿eby sta³o siê to
jak najwczeœniej.

Jaki jest realny termin rozpoczêcia realizacji programu?
Jeœli nie wyst¹pi¹ trudnoœci administracyjne zwi¹zane z biegiem
terminów, to przypuszczam, ¿e w drugiej po³owie lipca bêdziemy
mogli mieæ ju¿ u siebie wstêpne akcesy firm, które bêd¹ chcia³y
wyst¹piæ w roli generalnego wykonawcy. Ze wzglêdu na mo¿liwo-
œci organizacyjne i potencja³ ludzki skromnego zespo³u zajmuj¹ce-
go siê tym w G³ównym Urzêdzie chcemy wy³oniæ przede wszyst-
kim generalnego wykonawcê, z którym podpiszemy umowê i któ-
ry dalej zajmie siê ca³¹ spraw¹ (tzn. wy³oni kolejnych wykonaw-
ców, ewentualnie bêdziemy wy³aniali ich wspólnie). Chcemy bo-
wiem zaproponowaæ tak¹ formu³ê, by inicjatorem by³ generalny
wykonawca, a ja chcia³bym dotrzymaæ s³owa publicznie danego
wykonawstwu geodezyjnemu, ¿e DTM mo¿e byæ szans¹ do dzia³a-
nia dla bardzo wielu firm. Oczywiœcie, ¿e w znacznie lepszej sytu-
acji s¹ te, które dysponuj¹ dzisiaj du¿ym potencja³em i ludzkim,
i technicznym, i finansowym. Niemniej jest to przedsiêwziêcie,
które pomo¿e „ustawiæ siê” i rozwin¹æ czêœci wykonawstwa geo-
dezyjnego i kartograficznego w Polsce na wiele lat, bo jest to
przedsiêwziêcie wieloletnie.

Na jak d³ugo obliczony jest ten program?
Myœmy oszacowali, ¿e przy maksymalnym wysi³ku finansowym ze
strony pañstwa da³oby siê go zrealizowaæ w 2-3 lata. Ale zak³adamy
tutaj optymistycznie, ¿e bêd¹ wydatkowane du¿e œrodki. W tej chwi-
li dysponujemy 1/50 koniecznych funduszy. Dlatego patrzmy realnie
– bêdzie to proces, który potrwa lata.

Czy generalnym wykonawc¹ mo¿e zostaæ firma zagraniczna?
Bêdziemy dzia³ali zdecydowanie w kierunku wy³onienia wykonaw-
cy polskiego. Je¿eli jednak oferta, jak¹ z³o¿y firma zagraniczna,
bêdzie najbardziej korzystna dla Polski, to bêdziemy dzia³aæ zgodnie
z regu³ami rynku i ustawy o zamówieniach publicznych, a przede
wszystkim interesem kraju. S¹dzê, ¿e jednak polskie firmy bêd¹
w znacznie lepszej pozycji. Inna sytuacja bêdzie w przypadku prze-
targu og³aszanego przez Bank Œwiatowy. Regu³y tego banku s¹
takie, ¿e s¹ to przetargi miêdzynarodowe i polskie firmy powinny ju¿
dzisiaj przygotowywaæ siê do startu w konkurencji z silnymi firma-
mi zachodnimi. Dlatego ponawiam jeszcze raz apel, który formu³o-
wa³em kilkakrotnie w ró¿nych gremiach, ¿eby polskie firmy du¿e
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i mniejsze myœla³y o ró¿nego rodzaju formach organizacyjnego jed-
noczenia, koncentracji kapita³u w konsorcja (ró¿ne inne formy te¿
mog¹ wchodziæ w grê), aby by³y w stanie sprostaæ wyzwaniom,
jakie bêd¹ wi¹za³y siê z konkurencj¹ miêdzynarodow¹. Wydaje mi
siê, ¿e z³o¿one przez polskie firmy oferty bêd¹ mia³y du¿e szanse
realizacji.

Czy w pracach wykorzystane zostan¹ zdjêcia pharowskie?
Bêd¹ baz¹ Ÿród³ow¹. Poniewa¿ jednak oczekiwania dok³adno-
œciowe sprawiaj¹, i¿ iloœæ informacji na zdjêciach w skali
1:26 000 czy nawet 1:5 000 (zrobionych w przypadku kilku
miast) jest niewystarczaj¹ca, w zwi¹zku z tym bêdziemy zmusze-
ni zrobiæ nowe zdjêcia na pewnych, wybranych obszarach. Oczy-
wiœcie w ramach programu wykonywania zdjêæ, który za³o¿yli-
œmy, tzn. po zakoñczeniu zdjêæ ze œrodków PHARE, wchodzimy
w etap rutynowego wykonywania zdjêæ z bud¿etu pañstwa. Chce-
my co kilka lat powtarzaæ naloty fotogrametryczne na obszarze
ca³ej Polski, tak ¿eby aktualnoœæ zdjêæ w zasobie nie by³a gorsza
ni¿ 5-7 lat. W tym roku koñczymy zdjêcia pharowskie, ale mamy
œwiadomoœæ, ¿e pierwsze wykonywane by³y w roku 1992 i 93,
czyli nale¿y zacz¹æ od tych najstarszych. Zwracam uwagê, ¿e ten
drugi typ dok³adnoœci DTM – 1-metrowy – wynika z mo¿liwoœci,
jakie daj¹ ju¿ wykonane zdjêcia w skali 1:26 000 i dlatego traktu-
jemy je jako bazowe.

Czy dokonano ju¿ wyboru technologii?
Opracowaliœmy tymczasowe warunki techniczne przygotowania da-
nych Ÿród³owych dla numerycznego modelu. Jest to pierwsza wersja
instrukcji technicznej pozyskiwania zdjêæ, bo to jest etap najwa¿niej-
szy. PóŸniej technologia ich obróbki jest znana. Natomiast pozostaje
kwestia sprecyzowania, dla jakich obszarów, w jaki sposób powinny
byæ pozyskiwane dane, jakie na terenach górzystych, jakie na tere-
nach p³askich. To opracowanie jest w³aœnie przez autorów zmienia-
ne, bo jesteœmy po dwóch
ostrych dyskusjach meryto-
rycznych na ten temat,
w zwi¹zku z tym pewne nie-
œcis³oœci zostan¹ usuniête.
Niemniej mo¿na powie-
dzieæ, ¿e tymczasowe wa-
runki techniczne mamy.
Wiemy co robiæ, wiemy jak
i mamy na to œrodki.

Jakie trudnoœci poja-
wiaj¹ siê przy realiza-
cji takiego przedsiê-
wziêcia?

Jest mnóstwo ró¿nego typu
problemów zwi¹zanych
z tym, ¿e jest to przedsiê-
wziêcie ogromne i robimy
to w Polsce po raz pierwszy.
Korzystamy wiêc z do-
œwiadczeñ praktycznych
miêdzy innymi s³u¿by to-
pograficznej wojska pol-
skiego, która robi³a DTM,
ale w zupe³nie innej skali
(1:250 000). Dlatego miê-
dzy innymi w zespole z³o-
¿onym z teoretyków, spe-
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cjalistów i praktyków jest kapitan Wies³aw Czajka z Oddzia³u To-
pograficznego Sztabu Generalnego Wojska Polskiego. Maksymal-
nie wykorzystujemy doœwiadczenia polskie i zagraniczne, ale jest
mnóstwo ró¿nego typu zagro¿eñ, dlatego bêdziemy siê starali w mar-
szu robiæ ewentualne korekty. ¯ycie zawsze jest bogatsze ni¿ nasze
przemyœlenia. Instytut Geodezji i Kartografii bêdzie spe³nia³ rolê
instytucjonalnego doradcy naukowo-technicznego. Ale my te¿ mu-
simy przygotowaæ nasz¹ kadrê GUGiK, Centralny Oœrodek Doku-
mentacji Geodezyjnej i Kartograficznej do tego, ¿eby móc po pier-
wsze dokonaæ kontroli wykonania, a po drugie przygotowaæ siê do
przejêcia tych informacji, które znajd¹ siê w bazach danych. Poza
tym Centralny Oœrodek bêdzie skanowa³ zdjêcia, ¿ebyœmy byli
pewni jakoœci skanowania. To te¿ jest ogromne przedsiêwziêcie
id¹ce obok normalnych rutynowych dzia³añ, jakie spe³nia Central-
ny Oœrodek.

Czy zosta³o ju¿ wybrane oprogramowanie?
Kwestiê narzêdzi programowych chcemy uzgodniæ z wykonawc¹.
Nie bêdziemy nic narzucaæ, niech to wyniknie z doœwiadczeñ. Ma-
my kilka propozycji, ale niech praktycy zdecyduj¹, jak to najlepiej
zrobiæ.

Jakie obszary zostan¹ opracowane w pierwszej kolejnoœci?
Zaczniemy od trzech obiektów: górnej Odry (od granicy pañstwa
mo¿e nawet do Wroc³awia), fragmentu Wis³y, a g³ównie jej dorze-
cza (na bazie doœwiadczeñ ostatniej powodzi z terenu województwa
tarnowskiego) oraz ze wzglêdu na ci¹g³e k³opoty – rejonu zbiornika
w³oc³awsko-p³ockiego. A póŸniej bêdziemy szli systematycznie ka-
wa³ek po kawa³ku i zgramy to z programem Banku Œwiatowego,
¿eby by³ realizowany wed³ug naszych standardów. Inny bêdzie tylko
zleceniodawca, ale wszystko trafi do zasobu geodezyjno-kartogra-
ficznego i bêdzie sukcesywnie udostêpniane u¿ytkownikom.

Zdjêcia Anna Wardziak
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